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В пореформенный период в социальной политике Российской империи получило развитие 

новое направление – оказание помощи слепым.  

Цель статьи – проследить эволюцию организации помощи слепым жителям на 

территории белорусских губерний во второй половине XIX – начале XX в.  

Материал и методы. Исследование подготовлено на основе анализа законодательных 

актов, статистических источников, делопроизводственных материалов. Для достижения 

поставленной цели использовались анализ, синтез, сравнение, историко-генетический и 

историко-сравнительный методы. 

Результаты и их обсуждение. В первые десятилетия пореформенного периода 

организация помощи слепым в Российской империи не имела систематизированного 

характера. Качественные изменения в данной сфере начались после создания Попечительства 

о слепых в 1881 г. С середины 1890-х гг. оно развернуло масштабную деятельность, 

направленную не только на призрение слепых, но и на организацию доступной медицинской 

помощи для предупреждения слепоты. На территории белорусских губерний при 

финансировании Попечительства работали глазные отряды, оказывалась бесплатная 

медицинская помощь в условиях стационара. С начала XX в. содействие им стали оказывать 

управления по делам земского хозяйства, а затем и земства. 

Заключение. На территории белорусских губерний помощь слепым осуществлялась силами 

Попечительства о слепых и органов местного самоуправления. Основной приоритет был 

отдан организации квалифицированной и доступной медицинской помощи, направленной на 

предупреждение распространения слепоты.  
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In the post-reform period in the social policy of the Russian Empire a new direction was 

developed. It was assistance to the blind. 

The purpose of the article is to analyze the evolution of the assistance to the blind people on the 

territory of Belarusian provinces in the late XIX – early XX centuries. 

Material and methods. The study was prepared on the basis of an analysis of legislative acts, 

statistical sources and clerical materials. The analysis, synthesis, comparison, historical and genetic, 

historical and comparative methods were used to achieve this purpose. 

Findings and their discussion. In the first decades of the post-reform period the organization of 

assistance to the blind in the Russian Empire did not have a systematized character. Qualitative 

changes in this area began after the creation of the Guardianship of the Blind in 1881. Since the 

middle of the 1890s it launched a large-scale activity aimed not only at the charity of the blind, but 

also in the organization of accessible medical assistance to prevent blindness. On the territory of the 

Belarusian provinces, with the funding of the Guardianship, eye detachments worked, and free 



medical care was provided in hospitals. Since the beginning of XX century they were assisted by the 

institutions of the local economy and later by the zemstvos. 

Conclusion. On the territory of the Belarusian provinces blind people were assisted by the 

Guardianship of the Blind and local self-government bodies. The main priority was given to the 

organization of qualified and accessible medical assistance aimed at preventing the spread of 

blindness. 
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